
Referat fra urologisk uddannelsesudvalgsmøde d. 19/6-2024 

Milling Hotel Plaza, Odense kl. 10-14 

 

Dagsorden 

1. Valg af ordstyrer og referent samt godkendelse af dagsorden 
2. Godkendelse af seneste referat 
3. Nyt fra regionerne 
4. Nyt fra hovedkursusleder: møde med delkursuslederne, database opdatering 
5. Forskningstræningskursus 
6. Robot-kurset: Hvem overtager efter Pernille? (Bilag 1)  
7. Målbeskrivelses-opdatering (tidligere udsendt) 
8. Årsmøde for uddannelsesansvarlige overlæger 
9. LVS-repræsentant 
10. Næste møde (online i efteråret) 
11. Evt. 

 

Deltagere: Mikael Aagaard (MAA), Margrethe Andersen (MA), Charlotte Madsen (CM), Sara Bube (SB), 
Andreas Thamsborg (AT), Mia Gebauer (MG), Christina Jespersen (CJ), Majken Warming (MW) 
Afbud: Camilla Olsdal, Karin Andersen 
Pernille Kingo har meddelt sit ophør i uddannelsesudvalget. 
Nicolai Spjeldnæs er ophørt som PKL i VUR nord og dermed udtrådt af uddannelsesudvalget; Mia Gebauer 
er ny PKL. 
Tak til PK og NS for godt arbejde! 

Pkt. 1 
Dagordenen er godkendt. AT er ordstyrer. MW refererer.  
 

Pkt. 2 
Seneste referat er godkendt. 
 

Pkt. 3 
Nyt fra videreuddannelsesregionerne 
 
VUR Øst ved SB og AT 
SB er ny PKL i Øst. 
Årligt vejledermøde for hovedvejledere (HU og opefter) i øst 1. maj – plads til forbedringer til næste år. 
God søgning til I- og H-stillinger. 
 
VUR Nord ved MG og CJ 
Der er lavet gennemgående revision af uddannelsesprogrammer for H-læger grundet nye forløb. 
Lægefaglig indstilling til forskningstræning er næste punkt på dagsordenen. 
Ny cheflæge i Aalborg: PZ, anæstesiolog. 



Ny cheflæge Gødstrup: TH, tidl. cheflæge i Aalborg. 
Temadag/EAU highlights i Gødstrup og AUH hver for sig med oplæg fra egne deltagere til EAU. 
Introkursus afholdt for 2. gang med 18 deltagere – stor succes. Skabelon for introkurset kan deles med 
øvrige UAO ved ønske herom. 
Samtale til H-stillinger: seks kvalificerede ansøgere, tre af fire stillinger er besat. Det ubesatte forløb 
inkluderer Hjørring; uvist om det er årsagen. 
Aalborg mangler flere speciallæger. 
Gødstrup får inspektorbesøg til efteråret. 
 
VUR Syd 
Ingen deltagere fra syd, som er med i det regionale VUR. 
Ny UAO på vej i Svendborg. 
To af tre H-forløb besat ved seneste samtalerunde; fire velkvalificerede ansøgere; ekstraforløb VS-OUH-VS 
opslået grundet velkvalificerede ansøgere. 
Planlagt inspektorbesøg på OUH og Svendborg til efteråret. 
 
 
Pkt. 4 
Nyt fra hovedkursusvejleder 
SST har ændret procedure for budgetansøgning, der nu skal være to gange årligt mod tidligere kun én. Der 
er allerede givet accept for budgettet for hele 2024, før arbejdsgangen blev ændret. Ansøgning for 
efteråret 2024 sendt i april; mangler fortsat tilbagemelding fra SST. Således uvist, hvad budgettet præcist 
bliver for efteråret 2024, hvor der forventes lidt større udgifter til transport m.v. end tidligere år grundet 
nye lokationer for flere af kurserne. 

Fysisk møde for alle delkursusvejledere gennemført. Godt møde med afklaring af forskellige praktiske ting. 
Generelt gode tilbagemeldinger fra kursisterne for alle kurserne. Kursusevalueringerne ændres for 
udelukkende at have fokus på de ting, der er mulige at ændre. Forventer gentagelse af 
delkursusledermødet om nogle år. 

Opdatering af ca. 15 år gammel database over alle H-læger endnu ikke økonomisk godkendt fra SST. Der 
stiles mod, at databasen skal høre under DUS’s hjemmeside med personlig adgang til databasen med kode. 
Her skal kunne gives besked om ændringer i H-stillingen, herunder orlov m.v. I øjeblikket gives besked om 
orlov m.v. som mail til MA via sekretær. I øjeblikket går en del informationer om orlov tabt, da det ikke 
meldes ud fra de enkelte H-læger, hvilket giver uhensigtsmæssigt sene afbud trods gentagne opfordringer 
om at få meldt fra rettidigt. Det udgør et problem økonomisk og logistisk, og tidspunkt for gennemført 
speciallægeuddannelse risikerer at blive udskudt. Mulige løsninger: Kan lokale HR-medarbejdere give 
beskeden videre til hovedkursusvejleder? – ikke oplagt. Kan VUR? – heller ikke oplagt. Kan de lokale UAO? – 
kan være en mulighed. 

Der foreslås mail fra MA via sekretær til alle UAO, når der opstår ledige H-kursuspladser med kort varsel, 
hvilket vil mindske sandsynligheden for, at der opstår ubesatte kursuspladser. AT sender listen over alle 
UAO til MA. 

Der lægges op til mulighed for at delkursusledere kan sende deres indkaldelse og materiale til 
kursusdeltagerne ud to måneder i stedet for én måned i forvejen, for at få evt. afbud i bedre tid. 



Der snakkes om mulighed for at samle flere kurser til en samlet kursusuge, ligesom kardiologerne gør, for at 
mindske transport og logistik. Kan nok bedst lade sig gøre med de teoretiske kurser. Afventer ”fremtidens 
speciallæge”-udmelding, da der forventeligt vil være mange ting i forhold til kurser, der skal revideres. 
 
Der foreslås et faneblad på YDU.dk med hvad-skal-der-gøres-liste ved orlov, ph.d og. lign, herunder liste 
over, hvem der skal have besked. CM starter med at lave et udkast til listen og sender videre til AT og MA. 
Der skal bruges ca. 5 minutter som kort annoncering på YDU’s årlige GF til at fortælle om det nye punkt 
med hvad man som H-læge gør ved orlov, barsel, ph.d. m.v. 
Opfølgning ved AT: vil tage op på kirurgisk fællesråd, hvordan de håndterer sene afbud til de 
fælleskirurgiske kurser 
 

Pkt. 5 
Forskningstræningskursus 
H-lægerne kan ikke finde informationer om urinvejskirurgisk specialespecifikt modul 2 og tager derfor i 
stedet universiteternes modul 2. 
Modul 1 er altid forankret i universiteterne. 
Udmelding fra YDU er, at H-lægerne er meget interesseret i, at modul 2 udbydes specialespecifikt. 
Det økonomiske aspekt ved forskningstræningskurset: Vejleder får kr. 5.000,- ved lokale VUR. Øvrige 
budget er nationalt, hvor puljen lyder til at blive udbetalt via VUR syd. 
Forskningstræningskontrakt mellem forskningstræningsvejleder og H-læge fra VUR nord sendes fra CG til SB 
og AT til inspiration. 
Det skal klargøres over for vejledere og kursusleder, hvem der skal godkende hvad på Uddannelseslæge.dk i 
forhold til forskningstræningen – opfølgning ved? 
AT skriver til LL for at få styr på tidspunkt for næste modul 2. 
 

Pkt. 6 
Robotkurset 
Planer om at udvide kurset fra to til tre dage. 
Der er tilsendt program inkl. budget for planlagt kursusdag 1 på CAMES med 12 kursister. Dag 1 er 
simulationsdag, som skal fungere som forløber for todages grisekursus for at sikre, at deltagerne er 
ordentligt forberedte. 
MA: budgettet er aktuelt ikke fyldestgørende. 
Aktuelt mangler en samlet beskrivelse af tredages-kurset. Det skal tilføjes i målbeskrivelsen, at der skal 
laves simulation – AT? 
Alternativet til dag 1 simulationsdag: Der skal obligatorisk udføres 8 timers træning på lokale simulator 
forud for grisesimulationen, så kursisten skal have en dag fri med løn til denne – virker urealistisk. Indtil 
videre har det været en opfordring til selvtræning, så det ikke er skemalagt men gøres fx i en vagt – denne 
tilgang ønskes bibeholdt. 
Optimalt skal der gå ca. en måned fra simulationsdagen til grisekurset. 
Stiler mod at lægge kurset på 3. år af hoveduddannelsen.  
 
Pkt. 7 
Målbeskrivelsen: gennemgang ved AT.  



Underinddeling af godkendelsespunkter er muligt på Uddannelleslæge.dk, hvilket gør godkendelse af 
kompetencer nemmere og mere overskueligt. Godkendelse kan på den måde gøres løbende frem for 
opsummeret ved speciallægeuddannelsens afslutning. Der gives eksempler. 
Opdatering af kompetencekort gennemføres under mødet; AT sender til SST. 
 

Pkt. 8 
UAO årsmøde november 2024. 
Der laves et foreløbigt program. Nedskrives af AT. 
 

Pkt. 9 
LVS-repræsentant.  
LVS ønsker en UAO. Ingen af de tilstedeværende UAO er interesseret. Der skal sendes forespørgsel til øvrige 
UAO - opfølgning? 
 

Pkt. 10 
Næste møde online – første uge i oktober. Dato følger fra AT. 
 

Pkt. 11 
Evt. 
Aktuelt mangler uddannelsesudvalget et medlem fra DUS bestyrelse.  
Punkter til næste møde: godkendelse af I-læger og udfyldelse af vurderingsskemaer + snak om referencer; 
vigtigt at kunne indhente gode referencer på ansøgere til H-stillinger. 
MW: ønske om at fastlægge møderække længere ud i fremtiden end ét møde ad gangen. 
 

 


